
Pharmacy is defined as the art, practice, or profession of preparing, preserving, 
compounding, and dispensing medical drugs.
That is what most of you see in our profession.
Many of you, may not even know that our profession exists in various sectors, and 
the Lebanese Order of Pharmacists is seizing the occasion of the World 
Pharmacists Day on September 25, to introduce you more to the pharmacy 
profession.

Academia
Whether it is teaching, researching, practising or a mix of all three, academic 
pharmacists enjoy exciting careers in universities, research institutes…
Some teacher practitioners spend on average around 60% of their time 
working in hospital, community or industrial pharmacy and the other 40% of 
the time as a pharmacy teacher or lecturer.
Research work goes from drug design through to the provision of pharmacy 
services.
Put simply, academic pharmacists are involved in a variety of exciting roles, 
going from teaching and educating to research and helping people improve 
their lives.

Community
This is the section most of you treat with often. 
A community pharmacist works at the frontline of healthcare system. He is in 
direct contact with you. 
A community pharmacist helps anyone who approaches him, assessing their 
conditions and guiding them for consultation as and if needed. He is involved in 
offering patients advice and practical help on keeping healthy and dispensing 
medicines. 
A community pharmacist is also a therapy management healthcare provider and 
a health consultant. On top of this he is available at least 12 hours a day and 
receives you without any appointment, he is also your last security checkpoint for 
the treatment and the follow-up.

Hospital
Hospital pharmacists are part of a team where the focus is firmly on patients. 
Hospital pharmacy department is involved in many areas. Like doctors, in some 
hospitals, pharmacists regularly attend rounds in floors and are involved in 
selecting treatments for patients. Aside from working on the wards, the pharmacist 
in a hospital manages and takes care of patients with all types of conditions, 
provides information on medicines and manages the purchase of medicines for 
the whole hospital.
Some pharmacists specialize in specific areas such as blood, kidneys, respiratory 
medicine, heart diseases, urinary, diabetes, stomach and intestines, infectious 
diseases, children and care of the elderly.

Industry 
Industrial pharmacists do many things but they are mainly involved in the research 
and development of new medicines and ensuring their safety and quality.
Imagine how rewarding it would be to be part of a team responsible for creating and 
marketing a drug that helps millions of people all over the world!
Pharmacist could also be involved in the quality checking process as a Qualified 
Person (QP) with a highly responsible job checking that the medicines the company 
manufactures have the correct ingredients and in the right amounts.

Medical Laboratory
Biology pharmacists are specialized in Clinical Biology.
Their work consists of testing blood, body fluids, and tissues for evidence of 
illness and disease which helps the doctor in the diagnosis.
Work settings include hospital and private laboratories, research and 
development companies, sales and marketing departments for medical services 
and instrumentation, and educational institutions.

Medical Promotion
Medical Promotion, being the major part of marketing of pharmaceutical 
products, is reserved, by law, to pharmacists and physicians. In this 
profession, the pharmacist is responsible of providing the scientific  information 
on a specific product and/or disease in a transparent, accurate and timely way 
to enable healthcare providers to take advantage of what is achieved in 
medical science.

Regulatory Affairs and Importation
Also called government affairs, in which pharmacists have responsibilities in 
the following areas: ensuring that their companies comply with all regulations 
and laws, working with regulatory agencies and personnel on specific issues, 
advising their companies on the regulatory aspects and climate that would 
affect proposed activities and ensuring that medicines submitted by drug 
companies are safe before they can be manufactured and marketed.
A complementary section is the importation of pharmaceuticals, which will 
ensure the supply and availability of the products, as registered, on the market.

Other Sectors
Pharmacists form an important part of the working teams at public and 
governmental institutions like the Ministry of Health, the National Social Security 
Funds...

As a conclusion, the pharmacist is your shield. He is the last healthcare 
professional you are in touch with.
Even if you do not see him in some sectors of the pharmacy profession, he is an 
important player in the healthcare system. He is there watching over your health.
He manages your treatment in the community and in the hospital, making sure 
there are no medical errors or drug interactions. He has also a role in the 
cost-minimization of your treatment. He plays an important role in research, 
development and industry. He is also the one to ensure the pharmaceutical 
product is not treated as a regular commodity.
But above all, the pharmacist is your guarantee for an optimized treatment and 
the best care. 

In brief, the pharmacist is your partner in health.
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يعُــرف عــن مهنــة الصيدلــة بأنهــا فــن أو ممارســة، أو مهنــة إعــداد وحفــظ 
الــدواء، وتوفيــر المســتحضرات الطبيــة. هــذا مــا يــراه الاغلبيــة فــي عملنــا. 
العديــد منكــم لا يعــرف حتــى أن مهنتنــا تتضمــن عــدة قطاعــات، لذلــك 
تنتهــز نقابــة صيادلــة لبنــان مناســبة يــوم الصيادلــة العالمــي فــي ٢٥ ايلــول 

لتعرفكم اكثر على مهنة الصيدلة.
أكاديميا

ســواء فــي التعليــم أو الابحــاث أو ممارســة المهنــة فــي قطاعــات أخــرى أو 
فــي  شــيّقة  بمهــن  الاكاديمييــن  الصيادلــة  يتمتــع  الثلاثــة،  مــن  مزيــج 

الجامعات ومعاهد البحوث ...
بعــض الصيادلــة الاكادمييــن يمضــون حوالــي ٦٠% مــن وقتهــم يعملــون 
الوقــت  وباقــي  الدوائيــة  الصناعــة  أو  الصيدليــة  أو  المستشــفيات  فــي 

كصيادلة مدرسّين او محاضرين.
توفيــر  الــى  الــدواء  تصميــم  مــن  يمتــد  الصيدلانيــة  الابحــاث  فــي  العمــل 

الخدمات الصيدلانية.
ببســاطة، فــان الصيادلــة الاكاديمييــن يشــاركون فــي نشــاطات مختلفــة، 

من تعليم وتثقيف ومساعدة الناس على تحسين حياتهم.
الصيدلية

هــو الجــزء الــذي يتعامــل معــه أغلبيتكــم. الصيدلــي يعمــل فــي الخطــوط 
يســاعد  معكــم.  مباشــر  اتصــال  علــى  وهــو  الصحيــة  للرعايــة  ا«ماميــة 
الصيدلــي فــي صيدليتــه أي شــخص يطلــب منــه المعونــة ويقيّــم ظروفــه 
ويعطيــه الارشــادات اللازمــة. فهــو المخــوّل تقديــم المشــورة والمســاعدة 

العملية للحفاظ على صحة جيدة وهو الوحيد المخول صرف ا«دوية.
الصيدلــي هــو أيضــا راعــي العــلاج واستشــاري الصحــة. اكثــر مــن ذلــك، فهــو 
متواجد في صيدليته ١٢ ســاعة على ا«قل يوميا، ويســتقبل الجميع دون أي 

موعد، وهو أيضا آخر نقطة أمان لعلاجكم ومتابعة اموركم.
المستشفى

صيادلــة المستشــفيات جــزء مــن فريــق يتركــز عملــه علــى المريــض. 
قســم صيدليــة المستشــفى هــو قســم يعنــى بكافــة المجــالات. علــى 
يقومــون  المستشــفيات  بعــض  فــي  الصيادلــة  فــإن  الاطبــاء،  غــرار 
العلاجــات  بـــتحديد  لÉشــتراك  الطوابــق  فــي  بجــولات  بانتظــام 
فــان  المستشــفى،  اجنحــة  فــي  العمــل  جانــب  الــى  للمرضــى. 
ويوفــر  الظــروف،  جميــع  فــي  المرضــى  ويرعــى  يديــر  الصيدلــي 
الادويــة  شــراء  عمليــة  يديــر  الــذي  وهــو  الادويــة   عــن  المعلومــات 

للمستشفى بأكمله. 
الــدم  أمــراض  مثــل  محــددة  مجــالات  فــي  الصيادلــة  بعــض  يختــص 
البوليــة  والمســالك  القلــب  وأمــراض  التنفســي  والجهــاز  والكلــى 

والسكري والمعدة وا«معاء وا«مراض المعدية  ورعاية المسنين.

الصناعة الدوائية
وضمــان  جديــدة،  أدويــة  وتطويــر  البحــث  فــي  الصناعيــة  الصيدلــة  تتركــز 

سلامة وجودة الدواء. 
كــم هــو جميــل شــعور الشــخص عندمــا يكــون جــزءا مــن فريــق مســؤول عــن 

صنع وتسويق دواء يساعد الملايين من الناس في جميع أنحاء العالم!
الجــودة كشــخص  التحقــق مــن  قــد يشــارك الصيدلــي أيضــا فــي عمليــة 
مؤهــل مســؤول عــن التأكــد مــن أن تصنيــع الادويــة فــي الشــركة يحتــوي 

على المكونات والنسب الصحيحة.

المختبرات الطبية 
الصيادلــة المخبريــون هــم متخصصــون فــي البيولوجيــا الســريرية. يقــوم 
عملهــم علــى اختبــار الــدم وســوائل الجســم وا«نســجة لمســاعدة الطبيــب 

في تشخيص المرض.   
يعمــل الصيادلــة المخبريــون داخــل المستشــفيات او المختبــرات الخاصــة، 
او شــركات الابحــاث والتطويــر، او فــي ادارة المبيعــات وتســويق المعــدات 

الطبية، او في المؤسسات التعليمية.

الدعاية الطبية 
المســتحضرات  تســويق  مــن  رئيســيا  جــزءا  الطبيــة  الدعايــة  تشــكل 
فــي  بالصيادلــة والاطبــاء.  القانــون، تنحصــر  الصيدلانيــة، وهــي بموجــب 
هــذه المهنــة، الصيدلــي هــو المســؤول عــن توفيــر المعلومــات العلميــة 
عــن منتــج معيــن و/أو عــن المــرض بشــفافية ودقــة ليتيــح للعامليــن فــي 

الرعاية الصحية الاستفادة من كل جديد في العلوم الطبية.

الشؤون التنظيمية والاستيراد
أن  مــن  التأكــد  التاليــة:  المجــالات  فــي  مســؤوليات  للصيدلــي  حيــث 
الــوكالات  مــع  وتعمــل  والقوانيــن،  القواعــد  لجميــع  تمتثــل  شــركاتهم 
المشــورة  وتقديــم  محــددة،  مســائل  علــى  ملائــم  بشــكل  التنظيميــة 
للشــركات  مــن الناحيــة التنظيميــة فــي ا«مــور التــي مــن شــأنها أن تؤثــر 
علــى النشــاطات المقترحــة، والتأكــد مــن أن ا«دويــة المقدمــة مــن شــركات 

ا«دوية آمنة قبل أن يتم تصنيعها وتسويقها.
المنتجــات  وتوافــر  تزويــد  يضمــن  متكامــل  قســم  هــو  ا«دويــة  اســتيراد  إن 

بالجودة اللازمة وكما هي مسجلة في السوق.

قطاعات أخرى
المؤسســات  فــي  العامليــن  الفرقــاء  مــن  هامــا  جــزءا  الصيادلــة  يشــكل 
الوطنــي  والصنــدوق  الصحــة  وزارة  مثــل  الحكوميــة  غيــر  أو  الحكوميــة 

للضمان الاجتماعي ...

ختامــاً، إن الصيدلــي هــو درعــك. هــو آخــر اختصاصــي فــي الرعايــة الصحيــة 
تكون على اتصال معه. 

ــراه فــي بعــض قطاعــات مهنــة الصيدلــة، فهــو يقــوم  حتــى ولــو كنــت لا ت
بدور هام في نظام الرعاية الصحية. هو موجود للحفاظ على صحتك. 

هــو يهتــم بعلاجــك فــي صيدليتــه وداخــل المستشــفى، للتأكــد مــن عــدم 
وجــود أخطــاء طبيــة أو تفاعــلات للادويــة. لــه أيضــا دوراً فــي تخفيــض كلفــة 

العلاج.
كذلــك يلعــب الصيدلــي دورا هامــا فــي الابحــاث والتطويــر والصناعــة. وهــو 
أيضــا الضامــن الوحيــد لعــدم التعامــل مــع المنتجــات الصيدلانيــة كســلع 

عادية. 
ولكن قبل كل شيء، إن الصيدلي ضمانتك لعلاج أمثل ورعاية أفضل.

بأختصار، الصيدلي هو شريكك في الصحة.
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الصيدلـي:
شـريكــك في الصـحـــة

»
٢٥ ايلول ٢٠١٥»

٢٠١٥ ٢٥  أيلـول 


